
Das Perfekt 
Perfektum 

- používáme obvykle k popisu děje v minulosti:  
o Hat es gestern geregnet?  
o Als ich klein war, habe ich Klavier gespielt.  

- lze použít i pro děj v budoucnosti, pokud je jasně časově definováno, kdy se děj odehraje  

Tvorba:  

- pomocné sloveso haben nebo sein + příčestí minulé  
o příčestí minulé zachovává stejný tvar 
o pomocné sloveso časujeme  

- Pravidelná slovesa:  
o příčestí tvoříme vždy z kmene předponou ge- a příponou –(e)t, např.:  

 machen – gemacht – ich habe gemacht  
- Nepravidelná slovesa:  

o příčestí tvoříme z kmene předponou ge- a příponou -en ke kmeni, kde dochází 
většinou ke změně kmenové samohlásky, např.:  

 schreiben – geschrieben – ich habe geschrieben  
o existuje i zvláštní skupina, která přibírá koncovky pravidelných sloves a zároveň u ní 

dochází ke změně kmenové samohlásky, např.:  
 brennen – habe gebrannt  

- Způsobová / modální slovesa a sloveso wissen  
o tvoříme v zásadě obdobně, pomocným slovesem je haben  
o používá se velmi výjimečně, většinou se používá préteritum  

- Sein vs. haben? Pár základních rozdílů  
o pokud sloveso vyjadřuje pohyb z místa na místo nebo změnu stavu -> sein  

 např. gehen, fahren, bleiben (popisuje negativně pohyb z místa na místo)  
o slovesa sein a werden -> sein (ich bin gewesen; ich bin geworden)  
o modální slovesa a wissen -> haben  

 

 

Das Präteritum  
Préteritum 

- označuje děj, který již proběhl a je uzavřen 
- používá se především při vyprávění  

Tvorba:  

- Pomocná slovesa  

 haben sein werden 
ich hatte war wurde 
du hattest warst wurdest 
er / sie / es  hatte war wurde 
wir hatten waren wurden 
ihr hattet wart wurdet 
sie / Sie  hatten waren wurden 

 



- Pravidelná slovesa  
o tvoří préteritum přijetím následujících koncovek ke kmeni:  

ich suchte wir suchten 
du suchtest ihr suchtet 
er / sie / es suchte sie / Sie suchten  

 

- Nepravidelná slovesa  
o přijímají koncovky, ale hlavně mění kmenovou samohlásku  

ich schrieb wir schrieben  
du schriebst ihr schriebt 
er / sie / es schrieb sie / Sie schrieben 

 

o existuje i zvláštní skupina, která přibírá koncovky pravidelných sloves a zároveň u ní 
dochází ke změně kmenové samohlásky, např. brennen – es brannte  

- Způsobová / modální slovesa a sloveso wissen  

 dürfen können mögen müssen sollen wollen wissen 
ich durfte konnte mochte musste sollte wollte wusste 
du  durftest konntest mochtest musstest solltest wolltest wusstest 
er / sie / es  durfte konnte mochte musste sollte wollte wusste 
wir durften konnten mochten mussten sollten wollten wussten 
ihr durftet konntet mochtet musstet solltet wolltet wusstet 
sie / Sie durften konnten mochten mussten sollten wollten wussten 
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